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تبدیل ۱۰۰۰ هکتار از 
کوره پزخانه ها و زمین های 
مزروعی به مناطق مسکونی

حذف ارز ترجیحی 
می تواند قیمت مرغ و 
گوشت را سه برابر کند

خبر خبر
تعداد مشترکان اینترنت موبایل 

از ۹۰ میلیون عبور کرد
پهن باند  اینترنت  مشترکان  تعداد 
دوم  ماهه  سه  پایان  تا  کشور  در  سیار 
میلیون   ۹۰ از  بیش  به   ۱۴۰۰ سال 
نفوذ  ضریب  و  مشترک  هزار   ۳۵۴ و 
درصد   ۱۰۶.۳۴ به  نیز  سیار  پهن باند 

رسید.
در  منتشرشده  آمار  آخرین  طبق 
ارتباطات  و  مقررات  تنظیم  سازمان 
سال  دوم  ماهه  سه  پایان  تا  رادیویی 
اینترنت  مشترکان  تعداد    ،۱۴۰۰
 ۳۵۴ و  میلیون   ۹۰ به  سیار  پهن باند 
است.  رسیده  مشترک   ۴ و  هزار 
در  اپراتور  تفکیک  به  مشترکان  تعداد 
حالی  در  این  است.  آمده  زیر  جدول 
سال  اول  ماهه  سه  پایان  تا  که  است 
اینترنت  مشترکان  تعداد    ،۱۴۰۰
مشترک  میلیون   ۸۲ به  سیار  پهن باند 

بود. رسیده 

بورس هفته را صعودی آغاز کرد
روندی صعودی  امروز  بازار سرمایه 
بورس  به طوری که شاخص کل  داشت 
و  یافت  افزایش  واحد  هزار   ۴۲ از  بیش 
توانست دوباره وارد کانال یک میلیون و 

۴۰۰ هزار واحد شود.
شاخص کل بورس امروز با ۴۲ هزار 
و ۲۲۱ واحد افزایش رقم یک میلیون و 
۴۴۰ هزار واحد را ثبت کرد. شاخص کل 
 ۹۱۲ و  هزار   ۱۱ هم  وزن  هم  معیار  با 
واحد افزایش یافت و به رقم ۳۸۶ هزار و 

۲۵۴ واحد رسید.
معامله گران دیروز ۵۳۰ هزار معامله 
ریال  میلیارد  ارزش ۵۸ هزار و ۲۳۷  به 

انجام دادند.
اجتماعی،  تامین  گذاری  سرمایه 
صنایع  اصفهان،  مبارکه  فولاد 
و  معدنی  فارس،  خلیج  پتروشیمی 
مس  صنایع  ملی  چادرملو،  صنعتی 
ایران و معدنی و صنعتی گلگهر نسبت 
به سایر نمادها بیشترین تاثیر مثبت را 

روی بورس گذاشتند.
 بازگشت فرابورس 

به کانال ۲۰ هزار واحد 
بازار سرمایه، شاخص  در آن سوی 
واحد   ۵۰۷ با  توانست  فرابورس  کل 
را  واحد   ۳۶۰ و  هزار   ۲۰ رقم  افزایش 

ثبت کند.
هزار   ۳۲۶ بازار  این  معامله گران 
 ۹۰ و  هزار   ۲۷ که  دادند  انجام  معامله 

میلیارد ریال ارزش داشت.
آهن  سنگ  آریاساسول،  پلیمر 
فولاد  زاگرس،  پتروشیمی  گوهرزمین، 
صبا  گذاری  سرمایه  جنوب،  هرمزگان 
تامین و پتروشیمی تندگویان نسبت به 
سایر نمادها بیشترین تاثیر مثبت را روی 

فرابورس گذاشتند.

کاهش یارانه برق مشترکان 
پرمصرف در اولویت

مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق 
ایران گفت: مشترکان پرمصرف باید مصرف 
برق خود را کاهش دهند تا مشمول تعرفه 

های بالاتر نشوند.
مصطفی رجبی مشهدی افزود: پیرو 
بند ی تبصره ۸ قانون بودجه سال ۱۴۰۰ 
برای اصلاح تعرفه های مشترکان خانگی، 
مراحل کارشناسی طرحی به پایان رسیده 
که در صورت تصویب آن در هیات دولت، 
با کاهش یارانه برق پرداختی به این دسته 
برق مصرفی مشترکان  نرخ  از مشترکان، 
محاسبه  شده  تمام  قیمت  با  پرمصرف 

خواهد شد.
مصرفی  رفتار  کرد:  خاطرنشان  وی 
مشترکان پرمصرف به گونه ای است که 
گاه بین ۱۵ تا ۲۰ برابر یک مشترک کم 
مصرف، از برق استفاده می کنند. او با اشاره 
به بررسی های صورت گرفته از آثار منفی 
این روند مصرفی خاطرنشان کرد: بررسی ها 
مشترکان  این  اگر  که  است  آن  نشانگر 
را  خود  مصرف  امسال  تابستان  پیک  در 
مدیریت می کردند، دچار خاموشی نمی 
شدیم. طبق اعلام توانیر، سخنگوی صنعت 
برق با تقسیم مشترکان به سه گروه کم 
مصرف یا خوش مصرف، پرمصرف و بسیار 
پرمصرف افزود: از بین ۳۰ میلیون مشترک 
خانگی، ۸۵ درصد  یعنی حدود ۲۵ میلیون 
در رده کم مصرف و خوش مصرف قرار می 
گیرند که قبض برق آنها  به طور کمتر از 
۳۰ هزار تومان است. رجبی مشهدی تعداد 
میلیون   ۵ حدود  را  پرمصرف  مشترکان 
مشترک عنوان کرد و خاطرنشان ساخت: 
از این بین حدود ۸۵۰ هزار مشترک بسیار 
پرمصرف هستند  که بیش از دو برابر الگو 
برق مصرف می کنند. وی گفت: براساس 
طرحی که در حال بررسی های کارشناسی 
است، هزینه برق مصرفی مشترکان بسیار 
پرمصرف با نرخ تمام شده و غیریارانه ای 
پس  آن  جزییات  شدکه  خواهد  محاسبه 
از تصویب در هیأت محترم وزیران اطلاع 
رسانی خواهد شد. سخنگوی صنعت برق با 
دعوت از همه مشترکان برای مدیریت در 
مصارف خود، افزود: این طرح نیز در صورت 
تصویب توسط هیات دولت اجرایی خواهد 
شد، در راستای تحقق عدالت و تغییر رفتار 
مصرفی مشترکان است چرا که مشترکان 
پرمصرف در حال حاضر با مصرف بیشتر، از 
یارانه بیشتری هم بهره مند می شوند.  از 
راهکارهای کنترل رفتار مصرف مشترکان 
کنتورهای  بکارگیری  را  پرمصرف  بسیار 
کرد:  خاطرنشان  و  کرد  عنوان  هوشمند 
در حال حاضر برای نصب ۵ میلیون کنتور 
هوشمند برای مشترکان پرمصرف برنامه 
ریزی شده است که امیدواریم با انجام آن، 
این برنامه نیز در پیک تابستان سال ۱۴۰۱ 

مورد استفاده قرار گیرد.

چشم امید بافت های فرسوده به طرح »جهش تولید مسکن« دولت

در بازدید از سامانه هوشمند جمع آوری پسماند خشک مطرح شد؛

میزان تفکیک پسماند خشک از مبدا تا پایان سال به ۹ درصد افزایش می یابد

از  یکی  کشور  در  مسکن  میلیون  چهار  ساخت 
قول های رییس دولت سیزدهم به مردم است که از همان 
روزهای اول ورود به پاستور نیز بر اجرای آن تاکید کرد، 
به گونه ای که در یکی از جلسات هیات دولت با اشاره به 
وعده خود برای ساخت یک میلیون مسکن در هر سال، 
تأکید کرد که »وزیر راه و شهرسازی با جدیت دنبال کند 

تا این وعده محقق شود.
در طرح جهش مسکن یا همان نهضت ملی مسکن،  
برای هر استان سهمیه ای در نظر گرفته شده بگونه ای که 
خلیل محبت خواه، مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران 
در مصاحبه ای از شرایط ثبت نام جدید شهروندان تهرانی 
در طرح نهضت ملی مسکن در ۵ شهر پرند، پاکدشت، 
هشتگرد، ایوانکی و رباط کریم خبر داد و گفت: بر اساس 
برنامه ابلاغی وزارت راه و شهرسازی سهمیه هر استان 
برای ساخت سالانه یک میلیون واحد مسکونی در فاز اول 
سال ۱۴۰۰ مشخص و سهم استان تهران ۱۴ هزار و ۴۸۸ 

واحد پیش بینی شده است.
سهم استان تهران در حالی در مرحله اول بیش از 
۱۴ هزار واحد در نظر گرفته شده که از این بین درصد 
زیادی از این سهم برای شهر تهران در نظر گرفته شده 
است، شهری که این روزها تاب و توان بزرگتر شدن ندارد 
اما در دل خود و در داخل بافت های اصیلش، ظرفیت 
بزرگی به نام بافت فرسوده دارد که تاکنون هیچ راه حلی 
نتوانسته وضعیت بغرنج آن را بهبود بخشد، هرچند بنا به 
گفته رئیس کمیته شهرسازی شورای شهر پنجم تنها راه 

نجات بافت فرسوده، طرح جهش تولید مسکن است.
اینکه مسکن یک موضوع  بیان  با  بهرام،  نژاد  زهرا 
جدی است و همیشه علاوه بر مردم، دولت ها نیز دغدغه 
همگی  اخیر  های  دولت  می گوید:  داشته اند  را  مسکن 
طرحی برای مسکن داشته و هرکدامشان با نام خاصی 
معرفی شدند؛ از مسکن مهر تا مسکن اولی ها و ... و حالا 
نیز بحث جهش تولید مسکن مطرح است؛ این در حالی 
است که زاویه و نگاه دولت ها به این موضوع متفاوت بود؛ 
اما همه آنها اقداماتشان در راستای حل مشکل مسکن 

متمرکز شده بود.

این کارشناس حوزه شهری با تاکید بر اینکه حالا 
در طرح جهش تولید مسکن، تمرکز بر ساخت مسکن در 
حاشیه شهرها است، ادامه می دهد: تهران شهری است 
پرجمعیت و بدون زیرساخت مناسب؛ شهری که بیشتر 
از این توان بزرگ شدن ندارد چراکه زیرساخت هایش از 
جمله منابع آبی آن توسعه نیافته و این موضوع می تواند 

مشکل ساز شود.
وی می افزاید: نباید شهری مانند تهران را به بهانه 
طرح هایی مثل طرح توسعه مسکن، وسعت دهیم چراکه 
در شهر تهران با کمبود زیرساخت ها مواجهیم؛ چه برسد 
به اینکه بخواهیم این شهر را از چهارگوشه آن بکشیم و 

به آن وسعت دهیم.
کافی  های  زیرساخت  نبود  به  اشاره  با  نژادبهرام 
در حاشیه تهران می گوید: نبود زیرساخت ها از جمله 
و  خدماتی  سرانه های  برق،  فاضلاب،  و  آب  زیرساخت 
آموزشی نگرانی های بسیاری ایجاد می کند و بهتر است 
دولت به جای بزرگ کردن تهران از طریق ساخت مسکن 
در حاشیه آن، به نوسازی بافت فرسوده توجه کند؛ چراکه 
۴۲۰۰ هکتار بافت فرسوده مصوب در تهران وجود دارد و 

در این میان ۱۲هزار هکتار نیز بافت ناپایدار وجود دارد.

وی با بیان اینکه ۲۵ درصد جمعیت تهران در بافت 
فرسوده و ناپایدار زندگی می کنند، معتقد است: دولت 
بهتر است بجای تمرکز بر حاشیه بدون زیرساخت تهران، 
باید نیم نگاهی به بافت فرسوده که دارای زیرساخت است، 

داشته باشد.
این کارشناس حوزه شهری می گوید: دولت ۱۶ هزار 
هکتار ظرفیت در داخل شهر تهران دارد که می تواند با 
توجه به طرح تفصیلی، مجوز ساخت و ساز تا ارتفاع ۴ و ۵ 
طبقه بدهد و با ارائه کمک و تسهیلات در بافت فرسوده، 
از مشارکت مالکان فعلی استفاده کند که در صورت محقق 
شدن این امر، هم بافت فرسوده تهران نوسازی می شود و 
هم نیمی از مشکلات دولت حل می شود چراکه دیگر لازم 
نیست در حاشیه شهر، علاوه بر خانه سازی، برای تامین 

زیرساخت ها هزینه اضافی متقبل شود.
وی با بیان اینکه دولت با تمرکز بر ساخت و ساز 
در بافت فرسوده می تواند مشارکت مردم در اجرای طرح 
جهش تولید مسکن را به کار گیرد، می گوید: بر اساس 
طرح تفصیلی و با توجه به ارائه مجوز ساخت و ساز ۵ طبقه 
در بافت فرسوده و در نظر گرفتن هزینه ساخت و ساز برای 
هر متر مربع، دولت می تواند بخشی از این هزینه را در 

قالب تسهیلات در اختیار مردم قرار دهد تا مشارکت بیشتر 
مردم را در اجرای این طرح به دست آورد؛ به عنوان مثال با 
در نظر گرفتن هزینه ۵ میلیون تومانی برای ساخت هر متر 
مربع، دولت با تقبل ۲ میلیون تومان از این هزینه در قالب 
تسهیلات به مالکین بافت فرسوده، سهم ۴۰ درصدی را در 
این ساخت و سازها از آن خود می کند و از ۵ طبقه احداث 
شده، ۳ طبقه به مالکین و ۲ طبقه سهم دولت خواهد شد.

نژادبهرام با اشاره به اینکه حضور دولت و مشارکت 
آن با ساکنین بافت فرسوده، علاوه بر اینکه زمینه نوسازی 
بافت را فراهم می کند، به تقویت بافت اجتماعی نیز کمک 
می کند، می گوید: یکی از دغدغه های این روزهای تهران 
در محلات دارای بافت فرسوده، کوچ سکنه از این محلات 
و ورود افراد جدید بدون حس تعلق به این مناطق است؛ 
اما وقتی دولت به ساکنان بافت فرسوده در همان محله 
خود تسهیلات دهد، بافت اجتماعی محلات دچار تغییر 
نمی شود. وی ادامه می دهد: این مهم در صورتی قابل 
دستگاه  تمامی  طرح  این  اجرای  برای  که  است  تحقق 
ها پای کار بیایند؛ به عنوان مثال در گذشته زمانی که 
بحث مسکن امید مطرح شد، همه دستگاه های دولتی، 
با محوریت وزارت راه و شهرسازی، موظف شدند به سهم 
خود بخشی از این طرح را عهده دار شوند اما در این طرح 
تنها شهرداری تهران نسبت به تحویل ۳ قطعه زمین اعلام 
آمادگی کرد و مابقی دستگاه ها به بهانه های مختلف، 
طرح  در  امیدواریم  لذا  نرفتند؛  طرح  این  اجرای  زیربار 
جهش تولید مسکن تمام دستگاه ها پای کار بیایند تا این 

طرح به سرانجام برسد.
این کارشناس حوزه شهری با تاکید مجدد بر اینکه 
تهران ظرفیت بزرگتر شدن را ندارد می گوید: مسئولان 
پیش از آنکه کلنگ احداث شهرک های جدید در اطراف 
تهران را به زمین بزنند، باید نگاهی به وضعیت شهرهایی 
مشکلات  و  بیاندازند  هشتگرد  و  پرند  پردیس،  مثل 
زیرساختی این شهرها همچون آب، برق و ... را در نظر 
بگیرند؛ در حالی که در داخل شهر تهران ۱۶ هزار هکتار 
بافت فرسوده در انتظار نوسازی است و این ظرفیتی است 

که می توان از آن بهره برد.

تفکیک  میزان  گفت:  پسماند  مدیریت  سازمان  مناطق  امور  معاون 
پسماند خشک از مبدا تا پایان سال به ۹ درصد افزایش می یابد.

شادی مالکی با اشاره به بازدید سرپرست سازمان مدیریت پسماند از 
سامانه هوشمند جمع آوری پسماند خشک و دلایل این بازدید گفت: قطعا 
یکی از دغدغه های بزرگ مدیریت شهری بحث کاهش پسماند است و این 

مهم صورت نمی گیرد مگر با اجرای درست و بهینه طرح تفکیک از مبدا.
پسماند  تولید  کاهش  زمینه  در  گذشته  های  سال  در  افزود:  وی 
بود.  اپلیکیشن ها  راه اندازی  آن ها  از  یکی  که  انجام شد  اقدامات شاخصی 
با گوشی  اپلیکیشن های فعال در سطح شهر  این  به  دسترسی شهروندان 
ما  طرح،  این  همه گیری  در صورت  و  است  انجام  قابل  راحتی  به  موبایل 

می توانیم تفکیک پسماند را به صورت خانه به خانه پیاده کنیم.
معاون امور مناطق سازمان مدیریت پسماند ادامه داد: اپلیکیشن ها در 
سال گذشته به عنوان طرحی نو شروع به فعالیت کردند. تاکید بر این نکته 
ضروری است که هر کار نو به ویژه اگر نیاز به مشارکت شهروندان داشته 
باشد قطعا در ابتدای امر با چالش هایی مانند فرهنگسازی و اطلاع رسانی 

همراه است که یکی از وظایف سازمان مدیریت پسماند این است که بتواند 
این امکان را معرفی و عملکرد این اپلیکیشن ها را به اطلاع عموم برساند.

درصد  می توانیم  اپلیکیشن ها  این  شدن  فعال  با  کرد:  اضافه  مالکی 
تفکیک پسماند از مبدا را که در حال حاضر حدود سه درصد است بر اساس 

دستور شهردار تهران تا پایان سال به ۹ درصد برسانیم.
وی با اشاره به اهمیت این اپلیکیشن ها و بازدید محمدمهدی عزیزی 
از یکی از این سامانه های هوشمند گفت: در همین راستا بازدیدی از سوی 
اپلیکیشن ها  این  از  یکی  فعالیت  چگونگی  و  نحوه  از  سازمان  مدیرعامل 

صورت گرفت.
مدیرعامل  داد:  توضیح  پسماند  مدیریت  سازمان  مناطق  امور  معاون 
مرکزی  ساختمان  سازی،  جدا  و  تفکیک  سایت  از  بازدید  ضمن  سازمان 
و  شرکت  مشکلات  درباره  پرداخت،  سفارش  ثبت  و  مدیریت  نحوه  و 

چالش های اساسی این فرآیند گفتگو کرد.
مالکی در ادامه گفت: از آن جایی که شهروندان به راحتی می توانند از 
طریق این اپلیکیشن ها سفارشات خود را ثبت کنند و نیاز نیست پسماند 

خشک را به غرف ۴۰۰گانه سطح شهر ببرند، این سامانه هوشمند بسیار 
حائز اهمیت است اما مهمرین چالش ها در این باره ناآشنایی شهروندان با 
آن هاست که ما باید با رفع این چالش و توسعه اقدامات اجرایی، تفکیک از 

مبدا را به صورت چشمگیر افزایش دهیم.
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روزنامه صبح ایران

سونامی خشکسالی در کشور
چرا منابع آب و خاک ایران در معرض نابودی است؟

اینکه  بیان  با  پرورش  و  آموزش  وزارت  سرپرست 
مجوز بازگشایی دبستان ها اخذ شد، گفت: مدارس ما آماده 
دوره  دانش آموزان  میزبان  ماه،  آذر  اول  از  که  می شوند 

متوسطه اول و دانش آموزان ابتدایی باشند.
با اشاره به  علیرضا کاظمی در یک برنامه تلویزیونی 
خوشامد  کرد:  اظهار  ماه،   ۲۰ از  بعد  مدارس  بازگشایی 
فضای  وارد  که  دانش آموزانی  گروه  اولین  به  می گویم 
و  دانش آموزان  حضور  زمینه  امیدوارم  و  شدند  مدارس 
مدیریت ستاد کرونا به گونه ای باشد که حضور بیشتر دانش 

آموزان را در مدارس داشته باشیم..../ صفحه 2

وزیر صنعت، معدن و تجارت ضمن اعلام برنامه ریزی 
برای افزایش تجارت پنج میلیارد دلاری ایران و پاکستان تا 
دو سال آینده گفت که ایران می تواند در حوزه های لبنیات 

و لوازم خانگی در پاکستان سرمایه گذاری کند.
رضا فاطمی امین تصریح کرد: متاسفانه این دو کشور 
روابط اقتصادی مناسبی ندارند. در جلسه امروز توافق شد 
حجم روابط اقتصادی دو کشور تا دو سال آینده پنج برابر 
وضعیت کنونی شود و به ۵ میلیارد دلار برسد و تا سه ماه 
آینده مشکلات و موانعی که در توافقنامه تجارت آزاد بین 

دو کشور وجود دارد برطرف شود..../ صفحه 3

آمادگی ایران برای سرمایه گذاری 
در حوزه لوازم خانگی در پاکستان

تمام مدارس از اول 
آذرماه باز هستند

زمستان سخت در راه است
هشدار درباره کمبود گاز و برق در ایران؛
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سرپرست آموزش و پرورش: 

وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد
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